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Úvodem jednání představil předseda 
představenstva ČD Michal Krapinec 
výsledky hospodaření celé skupiny ČD 
i Českých drah jako samostatného sub-
jektu a nastínil jejich předpokládaný 
vývoj a místo na dopravním trhu doma 
i v zahraničí v následujících letech. Ná-
sledně pak byla představena prezentace 
„Vyhodnocení aktivit ČD pro zvýšení 

bezpečnosti provozu“, která vznikla 
jako průběžná informace k plnění závě-
rů z dotazníkového šetření strojvedou-
cích, jak pro respondenty průzkumu-
-strojvedoucí Českých drah (prezentaci 
najdete na straně 3 tohoto vydání ZS 
a je dostupná také na webových strán-
kách FSČR), tak pro iniciátora dotaz-
níkového průzkumu ministra Martina 
Kupku, který byl představení uvedené 
prezentace osobně přítomen.

Předváděcí jízda
Představení prezentace na jednání 

představenstva  se zástupci odborových 
centrál předcházela i praktická ukázka 
některých zaváděných aplikací v rám-
ci digitalizačních aktivit ČD, jež mají 
zvýšit úroveň bezpečnosti provozování 
drážní dopravy. Ta se konala v plném 
provozu na motorových vozech v tra-
tovém úseku nádraží Dejvice – Kladno  
a zpět. Na této předváděcí jízdě minist-
ra Martina Kupku doprovodili náměst-
kyně generálního ředitele pro lidské 
zdroje Blanka Havelková, ředitel od-
boru provozu osobní dopravy GŘ ČD 
Tomáš Mohr a za FSČR prezident Jaro-
slav Vondrovic.

Pochvala k zázemí
Ministr Kupka si prezentaci k dotaz-

níkové akci vyslechl a na jejím základě 
(ale i z informací získaných z jiných 
zdrojů) uvedl svůj názor na dosavadní 
aktivity Českých drah v rámci úkolů da-
ných výsledky dotazníkového průzku-
mu. Pochvalná slova z jeho úst zazněla 
především ke zkvalitňování zázemí pro 
odpočinek zaměstnanců. Zde se jeho 
názor plně shoduje s názorem většiny 
strojvedoucích. Dále se pak pochvalně 
vyjádřil k již funkční aplikaci Elek-
tronické traťové dokumentace (ETD)  
i k připravovanému zavedení Ra-
diových mobilních jednotek (RMJ D3) 
- u těch však ještě požaduje provedení 
zátěžových testů v provozních pod-
mínkách. Obě tyto uvedené aplikace 
by měly při své plné funkcionalitě vý-
znamně zvýšit uživatelský komfort při 
plnění provozních povinností strojve-
doucím a tím i zvýšit bezpečnost želez-
ničního provozu.

Kritika zátěže a údržby, ETCS
Ministrova kritika směřovala přede-

vším k úkolu snížení předpisové zátě-
že, kterou také kritizují strojvedoucí. 
Nápravě tohoto stavu, jakož i v kvalitu 
údržby a spolehlivosti především star-
ších typů hnacích drážních vozidel, je 

potřeba nadále věnovat zvýšenou po-
zornost (vizte níže materiál Antonína 
Sehnala Velká očekávání a rozpačité 
výsledky).

Dalším tématem byly aktivity za-
interesovaných subjektů při zavádě-
ní ETCS. Martin Kupka prohlásil, že 
termín 1. ledna 2025 k zavedení vý-
hradního provozu ETCS na vybraných 
úsecích koridorových tratí nadále platí. 
Připustil však možnou úpravu národní-
ho implementačního plánu ETCS pro 
regionální tratě, a to z důvodu vyso-
kých pořizovacích nákladů na vybudo-
vání tohoto evropského zabezpečovací-
ho systému. Např. vybudování ETCS 
jen na traťovém úseku Turnov- Teplice 
nad Metují prezentuje finanční náklady 
ve výši 500 mil. Kč. Pro tyto tratě se 
tedy začalo uvažovat o možnosti použi-
tí jednodušších variant, tzv. ETCS light 
či ETCS stop. Je potřeba posoudit typ 
vhodného zabezpečovacího zařízení na 
regionálních a lokálních tratích i z po-
hledu zajištění dostatečného finančního 
krytí i pro jejich další infrastrukturní 
vybavenost.

ČD se prodávat nebudou
Ministr Kupka pak dále odpovídal 

na dotazy zástupců odborových centrál. 

Privatizaci Českých drah neplánuje, ale 
podporuje prodej zbytného majetku pro 
získání finančních prostředků na další 
modernizaci vozového parku. Ohledně 
situace v Jihomoravském kraji a přístu-
pu jeho zastupitelů ke způsobu zajišťo-
vání dopravní obslužnosti je dle jeho 
názoru potřeba respektovat rozhodnutí 
samosprávy. Rušení osobních pokladen 
je pak reakcí na stále se zvyšující zájem 
o objednávku jízdních dokladů elektro-
nickou formou.

Závěrem ministr Martin Kupka 
přislíbil, že se tématice dotazníkové-
ho průzkumu bude nadále věnovat  
a i v budoucnu ČD navštíví, aby posou-
dil další vývoj podniku v hospodaření  
a zvyšování kvality služeb pro cestující, 
a také ve zlepšování pracovních podmí-
nek jejich zaměstnanců.

Prezident FSČR Jaroslav Vondrovic 
doplnil, že z pohledu Federace stroj-
vůdců je velká škoda, že podobné in-
formace o přístupu k naplňování závěrů 
daných výsledky dotazníkového prů-
zkumu nemáme od ostatních dopravců, 
jejichž strojvedoucí se tohoto šetření 
rovněž zúčastnili.

Jaroslav Vondrovic

Jednání Představenstva ČD s odbory za účasti ministra dopravy Martina Kupky
Téma dotazníkového šetření 
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Zástupci vedení železničních odborových centrál se sešli se členy Předsta-
venstva ČD 23. dubna v Praze, jednání se také účastnil ministr dopravy Martin 
Kupka. 

Velká očekávání a rozpačité výsledky

Jsou to již téměř dva roky, kdy bylo 
oběma institucemi deklarováno, že se 
zjištěnými výsledky budou seriózně za-
bývat. Výsledkem této práce mělo být 
reálné snížení pracovní zátěže strojve-
doucích tak, aby chybovali co nejméně. 
Je zcela nabíledni, že reálné a hmata-
telné snížení pracovní zátěže strojve-
doucích naprosto neoddiskutovatelně 
povede ke snížení počtu mimořádných 
událostí na české železnici. 

Do příslibů MD a DÚ o důsledném 
vyhodnocení dotazníku a přijetí násled-
ných řešení jsme vkládali značnou dů-
věru. O to více nyní vnímáme zklamání 
a frustraci, neboť dle našeho názoru 
tento dotazník v úřadě MD a DÚ zapa-
dl do šuplíku a není dále konstruktivně 
řešen. Zcela racionálně tak není možné 
očekávat snížení počtu mimořádných 
událostí na tuzemských kolejích, neboť 
strojvedoucími (v dotazníku) popsaný-
mi problémy se již, zdá se, nikdo reálně 
nezabývá. 

Své tvrzení vysvětlím na konkrétních 
bodech Ministerstvem dopravy a Dráž-
ním úřadem zveřejněného dotazníku.

Provozní předpisy jsou vnímány 
jako málo srozumitelné a obsáhlé

Nejlépe lze toto tvrzení konfronto-
vat při současném zavádění systému 
ETCS. Zaváděním systému ETCS se 
dramaticky rozšířilo množství předpisů 
a dokumentů, které musí strojvedou-
cí znát a při vedení vlaku podle nich 
jednat. 

Zcela konkrétní příklad: Strojve-
doucí ČD s HV 362 vede vlak Praha 
- Cheb. Bez zkoušky ETCS má základ-
ní znalost předpisu SŽ D1 (483 stran). 
Strojvedoucí s platnou zkouškou ETCS 
musí znát:

* Předpis SŽ Z8 díl IV (prozatím-
ní) Evropský vlakový zabezpečovač 
ETCS, 90 stran

* SŽ PPD-6/2022 Pokyn provozova-
tele dráhy k zajištění plynulé a bezpeč-
né drážní dopravy - Doplňující ustano-
vení k předpisu SŽ D1 ČÁST PRVNÍ  
a předpisu SŽ Z8 díl IV (prozatímní) 
pro tratě vybavené evropským vlako-
vým zabezpečovačem, 24 stran

* SŽ PPD-1/2022 Pokyn provozova-
tele dráhy k zajištění plynulé a bezpeč-
né drážní dopravy pro ověřovací pro-
voz systému ETCS (od 27. června 2022 

doznal již 8 změn), 19 stran
* Opatření ředitele O18 GŘ ČD  

č. 5/2020 - Ověřovací provoz Drážních 
vozidel ČD v systému ETCS, 13 stran

* Tabulka brzdících procent pro vla-
ky ETCS - Trať 720 TTP, 9 stran

* Návod k obsluze HV 362, Palubní 
část systému ETCS - Návod k obsluze, 
176 stran. Zde nutno podotknout, že ne 
celý rozsah se týká ETCS a pro získání 
oprávnění na řadu je základní znalost 
návodu k obsluze naprosto samozřejmá.

* Národní příloha návodu k obsluze 
palubní části systému ETCS – verze  
F, 8 stran

Nově se tak musí strojvedoucí se-
známit s dalšími 339 stranami textu 
provozních předpisů! Je zcela nasnadě 
se ptát: Je toto ona deklarovaná snaha 
vedoucí ke zjednodušení a zpřehled-
nění předpisů a pravidel pro strojve-
doucí? Zřejmé je, že velké množství 
informací pro strojvedoucího jedoucí-
ho na trati vybavené ETCS je uváděno  
v onom výše uvedeném výčtu duplicit-
ně. Mělo by být snahou provozovatele 
infrastruktury i dopravce snižovat onu 
duplicitu. Nicméně je jasné, že v době 

nejednotnosti vozového parku, dochá-
zí při tvorbě návodů na jednotlivá HV  
k opakování stejných statí. To samozřej-
mě zbytečně zvyšuje časovou nároč-
nost při studiu stanovených předpisů.  

Na problematiku značné nejednot-
nosti a celkové roztříštěnosti způsobu 
obsluhy (ne)jednotného evropského 
zabezpečovače dojde jistě v budoucnu 
také řeč. 

Neočekávané drobné poruchy na 
vozidle – ovlivňují pozornost a poho-
du strojvedoucího

Dle našeho pozorování nedoznal ten-
to okruh problematiky žádných změn 
a mnohá vozidla jsou provozována se 
stále se opakujícími závadami. Kon-
krétním případem mohou být řídící 
vozy 80-30 (přezdívané Sysel) provo-
zované dopravcem ČD.

Výluky a závady na infrastruktuře 
jsou časté

Ačkoliv došlo k dílčímu zlepšení 
v koordinaci výluk, vnímáme nadále 
velmi časté a velmi pozdě komuni-
kované výluky. Konkrétně například 
strojvedoucí ČD, RPP Praha hl .n. trápí 
extrémně častá změna směn (pracov-
ní doby), často i několikrát měsíčně.  
Z důvodů pozdního dodávání podkladů 
k výlukám od Správy železnic tak často 

nedojde k předání plánu práce na další 
období včas.

Zázemí pro odpočinek
V tomto bodě došlo k jedinému vi-

ditelnému zlepšení z celého dotazníko-
vého průzkumu. Od kolegů vnímáme 
informace, že byly ve větší míře zruše-
ny noclehy na noclehárnách či v depech  
a strojvedoucí jsou často ubytovává-
ni v kvalitních hotelech. Pokud jsou  
i nadále strojvedoucí ubytováváni v de-
pech či na noclehárnách, byly tyto od-
povídajícím způsobem rekonstruovány  
a modernizovány.

Skladba směn a čas na přípravu
Řešení této problematiky šlo přesně 

opačným směrem, než bylo strojvedou-
cími očekáváno. Bylo přislíbeno, že 
dojde k normalizaci časů interních pro-
cesů tak, aby byly reálné a nezpůsobo-
valy strojvedoucímu při výkonu práce 
časovou tíseň. Konkrétním příkladem 
jsou například ostré obraty v příměst-
ské dopravě.

Je  zcela nezpochybnitelné, že i přes 
jasné deklarace MD a DÚ dnes stále 
nejsou pracovní podmínky tuzemských 
strojvedoucích odpovídajícím způso-
bem zlepšovány. I nadále však věříme, 
že obě instituce započnou vyvíjet další 
snahu ke zlepšení této situace.

Antonín Sehnal

Věříme, že se začne vyvíjet další snaha ke zlepšení situace strojvedoucích

Chtěl bych se zaměřit na dotazníkovou akci „Pohled strojvedoucích na oblasti, které ovlivňují bezpečnost na železnici“, 
jehož výsledky byly prezentovány Ministerstvem dopravy a Drážním úřadem 6. září 2022. S kolegy strojvedoucími jsme 
se spolupráci na dotazníku věnovali opravdu důkladně, aby náš praktický pohled na věc mohl přispět ke snížení mimo-
řádných událostí na tuzemské železnici. Pozn. red - text vznikl ještě před jednáním Představenstva ČD s odborovými 
centrálami a ministrem dopravy 23. dubna, které je popsáno výše a věnovalo se právě dotazníkovému šetření.

Prezident FSČR Jaroslav Vondrovic 
s ministrem dopravy Martinem Kupkou 
spolu také neformálně hovořili na peró-
nu nádraží             Foto archiv

Loučení s legendou

Od pátku 19. dubna do neděle 21. dubna se v Olomouci konalo loučení s legen-
dárními elektrickými jednotkami řady 460, kterým se říkalo Tornádo. Fotografie  
z akce najdete na straně 4.           Foto Martin Ježek
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Každý pes, jiná ves

Chystá se výstavba čtyř úplně no-
vých hal údržby a  dalších šest hal se 
rozšíří a zmodernizuje. Více než mili-
arda korun bude směřovat do výstavby 
nových hygienických kolejí a zdvouko-
lejnění spojení Střediska údržby Pra-
ha jih se sítí Správy železnic. Zhruba  
3,5 miliardy Kč zamíří do obnovy a zří-
zení odstavných kolejišť, prohlížecích 
kanálů, zřízení nového podúrovňového 
soustruhu na Moravě pro provoz ve vý-
chodní části republiky, konverze trakce 
a dalších stavebních úprav ve středis-
cích údržby po celé České republice. 
Zhruba 1,5 miliardy Kč pak půjde na 
pořízení strojních investic, což jsou 
např. zvedáky, mobilní zvedací ploši-
ny, vysokonapěťové zkušebny, zařízení  
a sondy defektoskopie atp.  

Dva tisíce HV 
Předseda představenstva a generální 

ředitel Českých drah Michal Krapinec 
uvedl, že Servis a péče o železniční 
kolejová vozidla je třetí pilíř podnikání 
ČD vedle osobní a nákladní dopravy. 
„Naším cílem je zajistit ve spolupráci 
s vhodnými partnery komplexní péči 
o naše vozidla a nabídnout provo-
ní údržbu i periodické obnovy také 
dalším vlastníkům vozidel v Česku  
a v zahraničí. První zakázky na servi-
sování vozidel v našich provozech už 
máme. Jsou to například elektrické jed-
notky Moravia Jihomoravského kraje 
nebo se staráme o motorové jednotky 
hned několika dopravců na Liberecku. 
Tento segment podnikání máme zá-
jem dál rozšiřovat a podporovat, proto 
chceme investovat do jeho rozvoje do 
roku 2031 víc než 12 miliard korun,“ 
řekl generální ředitel.

České dráhy v současnosti provo-
zují zhruba dva tisíce hnacích vozidel  
a skoro 1 800 osobních vozů. Díky roz-
sáhlému programu modernizace, který 
počítá s investicemi v příštích 10 letech 
v objemu přes 160 miliard Kč, nahradí 
množství dříve tradičních vozidel nové 

jednotky. Další desítky až stovky vozi-
del v osobní i v nákladní dopravě pro-
vozují v Česku ostatní dopravci.  

Nový charakter vozidel
Podle místopředsedy představenstva 

a náměstka generálního ředitele ČD pro 
servis Michala Krause potřebují nová 
vozidla moderní zázemí pro údržbu. 
Proto ČD musí s  obnovou vlaků in-
vestovat do servisního zázemí a tech-
nologií, které  umožní naplno využívat 
výhody jejich konstrukce, jako jsou 
například výměnný systém komponen-
tů nebo vzdálená diagnostika a přenos 
dat o závadách mezi vozidly a depem. 
„Musíme se přizpůsobit také jinému 
charakteru vozidel a organizaci provo-
zu. Jednotlivé vozy nahrazují ucelené 
jednotky a také při údržbě souprav se-
stavených z konvenčních vozů se po-
stupně prosazují postupy obvyklé právě 
pro ucelené jednotky. Budeme stále 
méně pracovat s jednotlivými vozy, 
pro které jsme mohli použít původní 
haly nebo rotundy. Nyní budeme potře-
bovat více dlouhých průjezdných hal, 
ve kterých uděláme servisní prohlídky  
i větší opravy najednou na celé několi-
kavozové jednotce,“ upozornil náměs-
tek Kraus.

Lepší zázemí pro zaměstnance 
České dráhy se zaměří na stavbu 

nových hal tam, kde nejsou vhodné 
prostory pro modernizaci. V lokali-
tách vybavených již vhodnými halami 
proběhne jejich rozsáhlá modernizace 
a rozšíření pro současné potřeby pro-
vozu. Investice budou směřovat také 
do stavby a modernizace myček želez-
ničních vozidel, hygienických kolejí  
a technologického zázemí. 

„Všechny investice se budou vyzna-
čovat přísnou ochranou životního pro-
středí a trendy v oblasti uhlíkové neut-
rality. Budou vybaveny fotovoltaický-
mi články a vodní hospodářství bude 
využívat dešťovou vodu. U myček 

počítáme s technologií recyklace vody, 
díky které budou naše myčky šetrné  
k vodním zdrojům. Vhodná konstrukce 
objektů omezí tepelné úniky a k jejich 
vytápění využijeme tepelná čerpadla. 
Cílem Českých drah je získat energe-
ticky úsporné opravárenské haly s níz-
kými náklady na provoz a s vysokým 
přínosem pro ochranu našeho životního 
prostředí a klimatu. Zároveň nabídnou 
našim zaměstnancům špičkově vyba-
vená pracoviště a moderně řešené soci-
ální zázemí,“ představil společné prvky 
chystaných servisních objektů Michal 
Kraus. 

Investice do strojů
Vedle stavebních investic jsou v le-

tech 2024 až 2031 v plánu investice 
do strojního zařízení a technologií ve 
výši zhruba 1,5 miliardy Kč. Jedná se 
například o konverze napájecí soustavy  
z 3 kV DC na 25 kV 50 Hz AC, vý-
stavbu vysokonapěťové zkušebny  
v Bohumíně a její modernizaci v Praze, 
pořízení moderních zvedáků a mobil-
ních plošin pro přístup k zařízením na 
střechách vozidel, měřicí přístroje kol  
a zařízení defektoskopie, např. speciál-
ní sondy a další vybavení. 

Už v letos v květnu začne stavba 
nové haly údržby v Chebu, v Praze už 
začala obnova vjezdové skupiny Centra 
údržby Praha jih a ve stejném místě by 
měla do konce roku začít modernizace 
technologie myčky. Ve fázi realizace je 
rozšíření haly v Šumperku a letos by 
měla začít také stavba nové haly v Ha-
vlíčkově Brodě. 

Některé nové objekty již byly uvede-
ny do provozu. Například v roce 2021 
byla dokončena moderní hala údržby  
v Brně-Maloměřicích, v roce 2022 hala 
v Plzni a v roce 2023 byla zprovozněna 
nová železniční myčka v Havlíčkově 
Brodě.  

Text a foto (peš) 

Největší tuzemský železniční dopravce České dráhy plánuje do roku 2031 investovat do rozvoje servisního zázemí 
přes 12 miliard korun. Více než 6 miliard Kč bude investováno do nových opravárenských hal a do jejich zásadních 
rekonstrukcí.

Přes 12 miliard korun
ČD budou investovat do rozvoje údržby a servisu železničních vozidel 

Při modernizacích stanic s úrovňo-
vým přístupem ke kolejím se budují 
ostrovní nástupiště. Součástí moderni-
zace je výstavba podchodu, za účelem 
bezbariérového přístupu existuje výtah. 
Někde výtah (z technických důvodů, 
nebo „aby se ušetřilo“?) – není, např. ve 
Stříbře, Praze hl. n. nástupiště 5, 6, 7,  
v Holešovicích. Místo zdviže je dlouhá 
šikmá rampa umožňující bezbariéro-
vý přístup vozíčkářům, což v případě 
vozíčkáře, jehož „vůz“ je na opačném 
konci nástupiště HLN, znamená přesun 
až v délce 400 metrů. Rampa ústí „na 
sever“, vlak stojí „na jihu“ a dle zákona 
schválnosti je vozíčkářský vůz prvním 
za lokomotivou. Co by se pro osobu se 
sníženou pohyblivostí neudělalo.

U stanic, v nichž byla ostrovní ná-
stupiště vybudována v „hluboké minu-
losti“, se zpravidla jen doplňuje výtah 
(Česká Třebová), nicméně obvykle do-
chází k rekonstrukci povrchu nástupiš-
tě a jeho zastřešení, případně instalace 

pojízdných schodů (Pardubice hl. n.).
„Každým psem“ tedy nemíním mno-

žinu různých typů výtahů z hlediska 
dodavatele - důsledek zákona vyžadují-
cího veřejnou obchodní soutěž… 

Nula, jedna, minus jedna
Občas výtahu využívám a nesta-

čím se divit přístupu Správy železnic 
ke sjednocení obsluhovacích tlačítek. 
A nejen to. V domovních / budovních 
výtazích je zpravidla „výtahové“ patro 
/ etáž / podlaží v úrovni vstupních dveří 
na tlačítkovém panelu označeno „0“, 
pokud výtah jezdí do sklepních prostor, 
jezdí do -1, případně níž.  Nicméně 
na české železnici je to jinak - ostatně 
jak jinak.  Některé výtahy mají „0“ na 
nástupišti, „-1“ je v podchodu. V jiné 
stanici je „0“ v podchodu, „1“ je ná-
stupiště. Netuším, jaký je problém ve 
sjednocení obsluhovacích tlačítek „0“ 
je nástupiště a „-1“ je podchod nebo 
naopak. Co se zvolí, není podstatné. 

Pokud je někde (hala pražského HLN) 
výtah zastavující ve více úrovních, pak 
mohou být 0,1,2,3 směrem nahoru nebo 
0, -1, -2, -3 směrem dolů. Ale „0“ by 
měla být - z hlediska přirozeného rozu-
mu - jednotná všude, tak jako červená 
na „semaforu“ znamená všude STŮJ. 

Pozoruhodný výtah je v Radotíně 
na prvním nástupišti se třemi „zasta-
veními“. V podchodu je 0, následuje  
0,5 (zřejmě inspirace londýnským ná-
stupištěm 9 a 3/4, odkud se jezdí vla-
kem do Bradavic) - výstup na úrovni 
ulice Vrážská, pak nástupiště 1. Výško-
vý rozdíl mezi 0,5 a 1 činí pět schodů…  

Co uslyšíme?
Úžasná jsou i výtahová hlášení.  

V některých výtazích „hlas“ oznamuje 
podchod / nástupiště - případně jeho 
číslo. V Plané u Mariánských Lázní 
„hlas“ podchod označuje jako „příze-
mí“, nástupiště je „prvním patrem“. 
Na opačném konci republiky v Otro-
kovicích „hlas“ sděluje „nulté / první“ 
podlaží, a doplňuje „příští směr jízdy 
nahoru/dolů“ + dveře se zavírají. 

Karlovarské (horní) nádraží je také 
označovací lahůdkou. Pokladny jsou 
„geniálně“ v patře, v úrovni prvního ná-
stupiště, nikoli na úrovni vstupní haly z 
ulice. Na rozdíl od jiných výtahů mají 
ta karlovarská tlačítka 1 a 2, hlas ozna-
muje podlaží. 

Karlovarské nádraží má další spe-
cialitu ve výtazích z nástupišť 1, 2 na 
lávku vedoucí nad nádražím. Výtah  
z podchodu na 2. nástupiště oznamuje 
nástupiště jako „druhé“ podlaží, výtah 
na lávku považuje totéž „druhé“ podla-
ží za podlaží „první“ a lávku za podlaží 
druhé… 

Jiné výtahy o zavírajících se dveřích 
mlčí. 

Pomalé Poděbrady
Pojeďme do Berouna. Výtah nástupi-

ště 1 má tři úrovně: nástupiště 0 = nulté 

podlaží, hala P = přízemí, podchod - 1 
= první podzemní podlaží. Nástupiště  
2 a 3 : peron 0 = nulté podlaží, podchod 
= první podzemní podlaží.

Na pražském HLN mají výtahy  
v hale čtyři úrovně  - „0“ je na střeše 
odbavovací haly (parkoviště) a hlas 
oznámí „stanice 0“. Horní hala, z níž 
vedou podchody, „stanice - 1“, spodní 
vstupní „hala“ (metro) „stanice -2“, pak 
kousek dolů k pokladnám všech do-
pravců a ČD centru „stanice -3“. 

Na opačné straně HLN - podchod na 
Žižkov - hlas : „0“ úroveň chodníku, 
„-1“ úroveň podchodu. Výtah z metra 
na hlavním nádraží má „0“ na nástupiš-
ti, „1“ je v hale a bez „hlasového dopro-
vodu“. Jak prosté. Rokycany mají „0“ 
na nástupišti v „přízemí“, podchod je  
v „prvním suterénu“… 

Mimořádně výživným je neobyčejně 
pomalý výtah ve stanici Poděbrady…  

Manuál asi není
Netuším, jaké jsou tlačítkové a hla-

sové požadavky v soutěži na dodavate-
le výtahu nebo zda se to upřesňuje ve 
smlouvě o dílo, či se to neponechává na 
tvůrčí iniciativě dodavatele. Rozdílnost 

v poznačování tlačítek a výstupy hla-
sového doprovodu však lze považovat 
za neschopnost odpovědných – čí spí-
še nezodpovědných, řešit takovouto 
marginální záležitost, svým rozsahem 
spadající do pravomoci zaměstnance na 
řadové úrovni „systémového specialis-
ty“ investičního oddělení. 

Je mimo mé technické chápání, proč 
u zodpovědné organizace neexistu-
je jednoduchý „manuál“ formátu A4 
upravující závazně, jaká číselná tla-
čítka mají být ve výtazích pro jednot-
livé úrovně „zastavení“, resp. co bude 
„hlas“ v jednotlivých úrovních ozna-
movat. Nástupiště je zkrátka nástupiš-
těm, podchod je podchodem, specificky 
může být nějaká odlišnost – např. Ra-
dotín s Vrážskou ulicí, HLN s parko-
vištěm a dvěma halami, Karlovy Vary  
s lávkou … Hlásit směr pohybu kabiny 
je hloupost, někde je „šipka“. Bez „za-
vírání a otvírání“ dveří se cestující taky 
obejde a cizinec tomu stejně nerozumí.

Tak či onak výše uvedené přísloví 
definuje dokonale česká a moravský 
výtahový mišmaš. 

Miroslav Zikmund
Foto achiv

Pro někoho banalita, pro jiného naprostá nutnost. Jak je důležitý výtah?

Náš spolupracovník Miroslav Zikmund si všímá rozmanitého přístupu při modernizaci nádraží. Tentokrát se zaměřil na 
výtahy, které mají pomoci cestujícím na perón.

Krátce
Regiopantery do Střelic
České dráhy ve spolupráci s Jihomoravským krajem nasadily od 30. dubna na linku 

S4 z Brna do Střelic bezbariérové vlaky RegioPanter. Moderní klimatizované jednotky 
nahradily starší motorové vlaky. Došlo tak k podstatnému zvýšení komfortu, zavedení 
nových služeb a zjednodušení cestování pro osoby se sníženou schopností pohybu a ori-
entace (nevidomí, osoby na vozíku, senioři, děti atp.).

*
Na planetu myslí ČD za vás
České dráhy spustily novou kampaň na ekologické cestování vlakem: Víte, jak ušetřit 

44,68 kg CO2? Stačí si pro cestu mezi Prahou a Ostravou vybrat vlak místo automobilu. 
Právě na zdůraznění ekologického aspektu cestování vlakem se zaměřuje nová marketin-
gová kampaň Českých drah, se kterou se od začátku května setkáte v outdooru, on-linu  
a na sociálních sítích. Součásti je i speciální webová stránka cd.cz/vlakemEKO.

*
Vlak ujel z Čisovic
Druhého května v 13:15 hodin odjela z Čisovic vlaková souprava bez strojvedoucího 

a cestujících na širou trať. Vlaková souprava ujela více než 5 km a následně vykolejila.  
V průběhu jízdy dle dosavadních zjištění dosáhla rychlosti vyšší než 100 km/h. Při mimo-
řádné události nebyl nikdo zraněn. Celkově byly odhadnuty škody na 9,1 milionu korun 
(8,5 mil. vlak, 600 tisíc trať). Na místě mimořádné události šetřili příčiny a okolnosti 
jejího vzniku dva inspektoři Drážní inspekce, která zahájila vlastní šetření této mimořád-
né události včetně zpracování závěrečné zprávy. Na základě dosavadního šetření pracuje 
Drážní inspekce s variantou selhání lidského faktoru nebo technické závady na soupravě.

S minutovou přesností 
Když jsem popisoval svou výtahovou anabázi, vzpomněl jsem si na příhodu 

ze začátku roku. Mnozí si jistě pamatují na pověsti z řecké mytologie, mimo 
jiné na pověst o věštírně v Delfách, místa, odkud Pýthie určovaly osud světa.  
V praktickém životě se dnes lze setkat s věštěním podle karet, z ruky, kávové sed-
liny, apod. Nicméně všechny tyto jasnovidce, oznamující klientům například bu-
doucnost, svojí dokonalostí překonala věštírna SŽ, vidící na rozdíl od svých „ko-
legů a kolegyň“, budoucnost české železnice s přesností na minutu. Mám na mysli 
tiskovou zprávu SŽ z 19. ledna 2023 „Stav mostu pod Vyšehradem si vyžádá další 
dopravní omezení“, v níž je uvedeno - Počínaje rokem 2024 se traťová rychlost 
sníží na 20 km/h a na most nebudou moct vjet těžší drážní vozidla, zároveň bude 
po stávající konstrukci moct projíždět pouze jeden vlak. Rok 2024 začal 1.ledna 
v 0:00 hodin, to znamená že 31.prosince .2023 ve 23:59 mohl na zmíněný most 
současně dva vlaky, o minutu později pouze vlak jeden. 

Věštit v lednu 2023, že s úderem půlnoci přelomu roků 2023/2024 dojde k tak 
výraznému zhoršení technického stavu mostu, že po něm bude moci projíždět pou-
ze jeden vlak, je něco úžasného. Nezávidím výpravčím na Smíchově - řídit provoz 
tak, aby po skutečně jel přes most jen jeden vlak. 

(mimochodem - Pomalá 20“ se uplatňovala již od začátku platnosti GVD 
2023/2024 ... , čili dříve než před začátkem roku 2024.

Miroslav Zikmund
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Dopravci hlásí růst výkonů
Ve vlacích přibývají cestující a jezdí na delší trasy

Osobní železniční dopravci v roce 2023 realizovali přepravní výkon 10,5 miliardy osobokilometrů. Železnici se daří 
získávat jak nové cestující, tak současně roste průměrná ujetá vzdálenost, která v roce 2023 činila 57 km. Je to nejvíce 
za posledních 5 let, a to včetně předcovidového roku 2019, kdy byla průměrná přepravní vzdálenost 56 km. Během 
covidových let došlo k propadu až na 50 km.

Od osobních železničních dopravců 
přicházejí podle výkonného ředitele 
Svazu osobních železničních doprav-
ců (SVOD Bohemia) Petra Moravce 
v posledním období výrazně pozitivní 
zprávy. Roste nejen přepravní výkon  
a ujetá vzdálenost. Železniční osobní 
doprava je také ziskovým sektorem 
české ekonomiky. Je to zejména díky 
novým trasám a spojením a také díky 
výrazné modernizaci vozidlového par-
ku a atraktivním službám. To vše při-
náší nové zákazníky a růst tržeb. Navíc 
podle něj čeští železniční dopravci po-
silují svou roli v mezinárodní dopravě 
v rámci středoevropského a východo-
evropského regionu. V tom patří mezi 
nejaktivnější dopravce na trhu. 

Lidé přitom v případě cestová-
ní na delší vzdálenost jednoznačně  

z pozemní dopravy dávají přednost vla-
ku. Zatímco cestující vlakem urazí při 
své cestě v průměru 57 km, v případě 
individuální automobilové dopravy je 
to 32 km, u dálkových a regionálních 
autobusů 25 km a v případě MHD to je 
průměrně 4,9 km.

Infrastruktura, soutěž a modernizace
Za růstem průměrné přepravní vzdá-

lenosti stoji především následující 
faktory:

Výrazný posun modernizace infra-
struktury na dalších dálkových trasách 
v ČR, jako jsou například Praha – Plzeň 
– Cheb nebo Praha – Tábor – České Bu-
dějovice. Zde se daří železnici přebírat 
cestující od autobusové a automobilové 
dopravy. Nové přímé spoje dopravci za-
vedli na mezinárodních trasách, které si 

v předchozím období také získaly stov-
ky tisíc nových cestujících. Například 
do Polska, Chorvatska či na Ukrajinu.

Konkurence a soutěžení výkonů  
v osobní dopravě na železnici je neu-
stálým motorem zlepšování služeb. 
Nabídka dopravců na regionálních  
i meziregionálních trasách přinesla že-
leznici za posledních 5 let nové služby, 
které přitáhly nové cestující například 
pro denní dojíždění do zaměstnání či 
do škol.

Masivní modernizace vozidlového 
parku. Čeští železniční dopravci se 
kvalitou poskytovaných služeb rychle 
přibližují standardům na západ od nás. 
Je to především díky investicím do vla-
ků a zlepšování zákaznického servisu. 

Ještě letos dopravci pošlou na kole-
je zcela nová vozidla za zhruba 16 až 
17 miliard korun a v horizontu 10 let 

se mohou investice do nových vozidel 
přiblížit 200 miliardám korun.

(pem), fotoarchiv ČD

Prezentace vyhodnocení aktivit ČD pro zvýšení bezpečnosti provozu – dotazníkové šetření



Letošní rok je ve znamení velkého 
střídání generací na železnici. Veřej-
nost, média, fanouškové a všichni zá-
jemci budou mít o tomto víkendu jedi-
nečnou a poslední oficiální příležitost 
svézt se s posledními jednotkami řady 
460. EJ 460.079-080 se vydala v neděli  
do železničního depozitáře Národní-
ho technického muzea v Chomutově  
a poslední jednotky v Olomouci zasáh-
nou do provozu už jen jako výpomoc  
v případě nedostatku nových vlaků Re-
gioPanter. I tato výpomoc by měla do 
léta skončit. „Tornáda“ nebo „Panto-
grafy“, které již dosloužily, nyní míří 
už do kovošrotu.

V letošním roce to nebude poslední 
loučení se staršími vozidly Českých 
drah. Letos se plánuje také ukončení 
pravidelného provozu lokomotiv řad 
150.2, 151 a 371.   

Padesát let aktivní služby 
Prototyp elektrické jednotky řady 

460, tehdy označené jako řada EM 
488.0 (podle tzv. Kryšpínova ozna-
čení vozidel ČSD s významem: EM 
jako elektrická motorová jednotka,  
4 hnací nápravy, 8+3x10 = max. rychlost  
110 km/h, 8+10 = 18 tun na nápravu) 
vyjel z Vagonky ve Studénce v roce 
1971. Elektrickou výzbroj dodával 
podnik MEZ Vsetín. 

Sériová výroba se uskutečnila v le-
tech 1974 až 1978. Každá jednotka se 
skládala ze dvou čelních motorových 
vozů se čtyřmi hnacími nápravami  
a trojicí vložených vozů. Celý vlak měl 
délku 122,5 metru, hmotnost až 294 
tun, kapacitu 336 míst k sezení a vý-
kon 2 000 kW. Maximální rychlost je 
110 km/h a napájecí soustava 3 kV DC. 
Bylo vyrobeno celkem 43 jednotek. 

V letech 1970 až 1971 se vyrábě-
la obdobná jednotka řady 560 (SM 
488.0) pro soustavu 25 kV 50 Hz AC, 
která byla v provozu např. v okolí Brna 
a Bratislavy. Jejich provoz u ČD byl 
ukončen již před několika lety. 

Elektrické jednotky řady 460 jezdily 
v severních Čechách, zajížděla z Ústí 
nad Labem až do Prahy, v provozu byly 
na Olomoucku, Ostravsku a na Sloven-
sku v okolí Košic a krátce také na zá-
padě Slovenska v okolí Žiliny. Poslední 
linkou s pravidelným nasazením se sta-
la trasa Olomouc – Přerov – Hranice na 
Moravě – Vsetín. 

Poslední setkání s Tornády se usku-
tečnilo v nákladním obvodu železniční 
stanice Olomouc hl. n. 

Text (peš), foto Martin Ježek, 
Pavel Mlejnek
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ČD a veřejnost se v Olomouci oficiálně rozloučila s „Tornády“
Poslední sbohem legendě

Na české železnici končí další typ legendárních vlaků. Elektrické jednotky řady 460 přezdívané jako „Pantograf“ nebo 
„Tornádo“ se s veřejností oficiálně rozloučily předposlední dubnový víkend. Pro železniční fanoušky, cestující i za-
městnance železnice byl od pátku 19. dubna do neděle 21. dubna  připraven bohatý rozlučkový program. České dráhy 
tak oficiálně ukončily provoz poslední staré elektrické jednotky a cestujícím v Čechách, na Moravě a ve Slezsku budou 
sloužit už jen moderní, klimatizované a bezbariérové vlaky CityElefant nebo RegioPanter.

V roce 2015 zemřel přední český 
malíř a grafik Jiří Bouda. Velká část 
jeho bohatého životního díla se týkala 
železnice a v jeho obrazech a grafikách 
se skrývá skutečná poetika s dokona-
lým citem pro detail. Tato publikace je 
poctou Boudově tvorbě, jež nezaměni-
telným stylem vypráví příběh železnice 
v českých zemích i ve světě. Působivé 
ilustrace doplňují texty z pera zkušené-
ho autora spolupracovníka Zájmů stroj-
vůdce Josefa Schröttera. Vydejte se na 
poučnou i malebnou exkurzi do historie 
kolejové (i jiné) dopravy.

Již dvacátá kniha spisovatele  
J. Schröttera přišla na trh začátkem 
května, najdete v ní 393 obrázků - ko-
něspřežek, parní železnice, lokomotiv, 
motorových vozů, elektrizace, nádra-
ží a zastávek, tramvají i metra. Knihu 
dostanete ji ve všech knihkupectvích 
anebo na eshop@albatrosmedia.cz. red

Vychází nová kniha našeho dopisovatele Josefa Schröttera
Toulky nejen železniční minulostí


